
2219 . 13/12 79: Dagsorden 2220 

23. møde 

Torsdag den 13. december 1979 kl. 11.30 

Dagsorden: 

1) Tredje behandling af: 
Forslag til lov om ændring af lov om fol- 

kepension. (Forhøjelse af rådighedsbeløbet i 
1979 og 1980). 

(Lovforslag nr. L 22). 

2) Forespørgsel til statsministeren og land- 
brugsministeren : 

Forespørgsel [om landbrugets situation] af 
Niels Anker Kofoed (V) m.fl. 

(Forespørgsel nr. 7). 

3) Første behandling af: 
Forslag til lov om ændring af lov om luft- 

fart. 
(Lovforslag nr. L 49). 

4) Første behandling af: 
Forslag til lov om ændring af lov om mid- 

lertidig regulering af boligforholdene. 
(Lovforslag nr. L 54). 

5) Første behandling aJ: 
Forslag til lov om statens overtagelse af de 

sociale højskoler i København, Århus, Oden- 
se og Esbjerg. 

(Lovforslag nr. L 39). 

6) Første behandling aJ: 
Forslag til lov om ændring af lov om me- 

nighedsråd. 
(Lovforslag nr. L 34). 

Meddelelser fra formanden: 

Formanden: I 

Medlemmer af folketinget Dyremose (KF), 
Burgdorf (KF), Grove (KF), Kjelgaard (KF) 
og Poul Schlüter (KF) har meddelt mig, at de 
ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af  lov om mid- 
lertidig statsstøtte til fiskerfartøjers ophør med 
deltagelse i dansk erhvervsfiskeri. 

(Lovforslag nr. L 82). 

I skrivelse af g.d. meddeler boligministe- 
ren, at han ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af  lov om stats- 
tilskud til energibesparende foranstaltninger 
vedrørende bygninger og om ændring af lig- 
ningsloven. (Tilskud til pensionister). 

(Lovforslag nr. L 83). 

Finansudvalget har afgivet betænkning 
over: 

Forslag til lov om bemyndigelse til opta- 
gelse af indenlandske statslån. (Lovforslag 
nr. L 18). 

Eksemplarer er omdelt. 

Skriftlig fremsættelse af orslag: 

Dyremose (KF): 
Som ordfører for forslagsstillerne skal jeg 

herved tillade mig at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af  lov om mid- 

lertidig statsstøtte til fiskerfartøjers ophør med 
deltagelse i dansk erhvervsfiskeri. 

(Lovforslag nr. L 82). 
Jeg skal i øvrigt henvise til de bemærknin- 

ger, der ledsager lovforslaget. 

Boligministeren (Erling Olsen): 
Jeg skal herved tillade mig at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af lov om stats- 

tilskud til energibesparende foranstaltninger 
vedrørende bygninger og om ændring af lig- 
ningsloven. (Tilskud til pensionister). 

(Lovforslag nr. L 83). 
I henhold til forslaget åbnes der mulighed 

for, at pensionister, der ejer deres bolig, kan 
få statstilskud til gennemførelse af energibe- 
sparende foranstaltninger efter samme regler, 
som gælder for udlejningsbyggeriet, dvs. et 
tilskud på 30 pet. af udgifterne, dog højst 
2.000 kr. 



2221 . 13/12 79: Skriftlig fremsættelse 2222 
[Boligministeren] 

Efter de gældende regler kan pensionister 
i ejerboliger kun få støtte til energibesparen- 
de foranstaltninger gennem reglerne i lig- 
ningsloven, hvorefter der er mulighed for ved 
opgørelsen af den skattepligtige indkomst at 
fradrage 50 pet. af udgifter, som er anvendt 
til isolering m. v., dog højst 3.000 kr. 

Størsteparten af pensionisterne har ikke 
haft megen glæde af denne støttemulighed, 
og det foreslås derfor, at pensionister, der 
ejer deres egen bolig, kan vælge mellem, om 
de vil have et kontant tilskud eller de vil be- 
nytte sig af fradragsmuligheden i ligningslo- 
ven. 

Forslaget er et led i omdisponeringen af 
beskæftigelsesplan II og forventes at medføre 
en øget efterspørgsel efter tilskud på 50 mill 
kr. i forhold til en uændret udvikling. 

Med disse bemærkninger skal jeg, idet jeg 
i øvrigt henviser til bemærkningerne til lov- 
forslaget, anbefale forslaget til det høje tings 
hurtige og velvillige behandling. 

Den første sag på dagsordenen var: 

1) Tredje behandling af: 
Forslag til lov om ændring af  lov om folke- 

pension. (Forhøjelse af  rådighedsbeløbet i 1979 
og 1980). 

(Lovforslag nr. L 22. Fremsat 15/11 79. 
Første behandling 21/11 79. Betænkning 
6/12 79. Anden behandling 11/12 79). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 157 stemmer. 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

2) Forespørgsel til statsministeren og landbrugs- 
ministeren: 

Forespørgsel af Niels Anker Kofoed (V) m. 
fl.: 

»Hvilke planer har regeringen om at hin- 
dre en yderligere forværring af landbrugets 
situation?« 

(Forespørgsel nr. 7. Anmeldt 4/12 79. 
Fremme af forespørgslen vedtaget 7/12 79). 

Forhandling 

Niels Anker Kofoed (V): 
Regeringens helhedsplan er årsagen til, at 

denne forespørgsel er rejst. Sådan som stats- 
ministeren har udtrykt sig, er de 18 lovfor- 
slag en helhed, og der kan ikke flyttes sten, 
som kan ændre den sociale balance, for alle 
skal bære byrder. 

Det er statsminister Anker Jørgensens op- 
fattelse, at det er det primære i planen. Skal 
det fastholdes, vil det efter venstres opfattelse 
få alvorlige konsekvenser for den del af sam- 
fundslivet, der omfatter hele erhvervssiden, 
og måske især det erhverv, denne debat 
handler om, nemlig landbruget. 

Vi ved, at landbrugsproduktionen først 
begyndte at stige i 1975 og nåede sit maksi- 
mum i 1978, men endnu er produktionen 
ikke oppe i de mængder, vi før har set. Vi 
ved, at indkomsten for erhvervet som helhed 
faldt fra 1975 til 1976, steg i 1977, men atter 
faldt i 1978 og i 1979, og prognoserne viser, 
at dette fald vil fortsætte i 1980. Vi ved også 
fra prognoserne for 1980, at priserne vil stige 
med små 4 pet., men omkostningerne med 
7-8 pet., altså igen et år, hvor vi kan vente 
ubalance mellem indtægter og udgifter. 

På denne baggrund er det uforståeligt, at 
regeringen mener, det er afgørende nødven- 
digt at opsuge ca. 1 mia kr. fra erhvervet net- 
op på et tidspunkt, hvor man skulle tro, det 
var godt at få valutaindtjeningen sat i vejret. 

Derfor spørger jeg: hvordan mener rege- 
ringen at kunne tilføre dette erhverv erstat- 
ningskapital? Hvordan vil regeringen skaffe 
de nødvendige midler til at genopbygge 
forsknings- og forsøgsvæsenet? Og endelig: 
hvordan vil regeringen forklare Kommissio- 
nen og Ministerrådet sit forslag om en sær- 
skat, der skal inddrage en devaluering, hvis 
formål var at dække for en for stor omkost- 
ningsstigning i Danmark, til fordel for stats- 


